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Volilna konferenca 
komunistov Saturnusa
SKLEPI prve in druge seje konference

Na današnji volilni konfe- 
renci sveta OOZK naše delov- 
ne°rganizacije Saturnus bom 
Podal pregled aktivnosti sve- 
i ZK in članov ZK v dve- 
^tni mandatni dobi. Ocenili 
oomo koliko smo delali do- 
0r° 'in koliko slabo in iz te 
ocene dali smernice za bo- 
o°če delo. Poleg poročila o 

elu v pretekli mandatni do- 
1 oom podal oceno družbe

nopolitičnih in družbenoeko- 
oniskih razmer.
Danes, ko se izteka man- 

atna doba sveta ZK, bomo 
namesto sveta ZK, po prin- 
činUi. ki ga i® predlagala ob- 
k 7a konferenca, ustanovili 

nterenco ZK in njeno izvr- 
no telo komite. Člani kon- 

k!»e*Ce ,so P° dogovorjenem 
kTfu izvoljeni na volilnih 
kon!erencah v svojih OOZK,

nterenca pa bo izvolila ko- 
0r e' Tako bo izvršena re- 
mo?'zacifa sveta ZK, ne sa- 

'ormalno s spremembo
temveč vsebinsko, zdmiVaž 1G'"vec ’

Dri«? -no vl°9° in večjimi 
»i.-Jnosti za boljše vode- 

in bolj uspešno

J'»vg«l,eg°,,dina,,>,i
kat6rih sklepi

a in po-
^atenVhaln!?a or9ana v D0- ni *.| sklepi so bili veljav-
lele vLno3*; k? 30 iih sPre"

kratka 6i' ®la za nami. To je 
Pomenu oba’ vendar polna 
‘erlmi bnil? do9odkov, s ka- 
vodiin=Sa i0 srečala ZK kot 
v drniK-ln usmerjevalna sila 
nju n bl. Prispevala k reševa
lo ie a alih problemov. Tež
ko, L; ■ teti vso problemati- 
Tq nr*e obravnavala ZK. 
dokai , ematiko je reševala
9inr,i Poimlnno skupai z dru" mi, Da '1 čmmi organizacija-
no, pa ae vedno tako uspeš-
celoti -s tem lahko bili v

Na Zad°voljni.
9lavne- na^tejem nekatere 
Pov jn' uresničevanje skle- 
2Kj in resolucij X. kongresa 
Ur0sničPu= ■ kon9resa ZKS, 
ustave y nje naše nove 
o ZdriU«UVe|jav|janie Zakona 
vanj6 ^nem delu, uresniče-
?0sPodarskih°rienih nal0g in 
m Tozd klh načrtov v 00

ben p0i 'b najbolj pomem- 
razQiban9p°mek v tem našem 
nem de n - družbenopolitič- 
dv°mno .In Oljenju je ne- 
!arn°uprAvnSuaieVanje naših 
°m OzHr ih aktov z Zako- 

baiog0 Rženem delu. S to 
1976. |et,m° se srečali julija 
,enerp sa' k°, sm° na razšir- 

anku vseh članov

ZK, skupaj s predstavniki 
družbenopolitičnih organiza
cij, samoupravnih in poslo
vodnih organov, pričeli z jav
no razpravo o osnutku Zako
na o združenem delu. Javno 
razpravo smo vodili na široki 
fronti in zelo uspešno. Za čla
ne ZK so v okviru progra
ma ideološkega izobraževanja 
— bili organizirani trije raz
širjeni študijski sestanki po 
OOZK.

Naše naloge iz ZZD

Po sprejemu Zakona o 
združenem delu v Zvezni 
skupščini decembra 1976 so 
se pričele priprave, da bi na
šo DO prilagodili novim za
htevam. Na političnem aktivu 
smo obravnavali in sprejeli 
program aktivnosti. Na pod
lagi tega je DS DO Saturnus 
ustanovil koordinacijsko ko
misijo za prilagajanje DO 
ZZD, OOZK so na svojih se
stankih obravnavale stanje v 
naših TOZD in DO glede za
hteve ZZD z namenom, da 
bi ugotovili poglavitna vpra
šanja, ki bi jih bilo treba raz
rešiti. Komisija je do junija 
letos skupno s strokovnimi 
službami izdelala temeljna 
izhodišča za DO z analizo 
stanja v DO Saturnus in pred
logi z variantami temeljne 
organizacije.

Predlog je bil obravnavan 
na političnih aktivih v temelj
nih organizacijah, kjer so se 
izoblikovala stališča z name
nom, da bi zmanjšali število 
variant oziroma izbrali naj
boljšo varianto.

Na teh izhodiščih je bil iz
delan detajlen program dela, 
razdeljen na šest področij. 
Za vsako področje je koordi
nacijska komisija ustanovila 
delovno skupino, katere na
loga je, da izdela rešitve za 
posamezna vprašanja iz nje
nega delokroga.

Delovne skupine so usta
novljene za dohodkovne od
nose organizacijo, osebne 
dohodke, samoupravno orga
niziranost, medsebojna raz
merja in za planiranje ter za 
informacijski sistem.

Trenutno je izdelan pred
log prvega samoupravnega 
sporazuma o združevanju 
delavcev v TOZD, ki je bil 
že obravnavan na koordina
cijski komisiji in na politič
nem aktivu ter so bile dane 
določene pripombe. Ta sa
moupravni akt je najbolj po
memben, ker določa materi

alni in družbeni položaj de
lavca v združenem delu, pri
speva k razvoju takšnih do
hodkovnih odnosov, ki spod
bujajo k večjemu prizadeva
nju pri delu, k večji produk
tivnosti in stimulaciji za pri
dobivanje večjega dohodka.

Naslednji samoupravni akt 
je Statut TOZD, katerega je 
že obravnavala koordinacij
ska komisija in bo s pred
laganimi korekturami v naj
krajšem času predložen poli
tičnem aktivu. Oba akta bo
sta dana v javno obravnavo 
na zborih delavcev in na 
sprejem z referendumom.

Dohodkovni odnosi in
povezava TOZD

Najvažnejše področje, ki 
ga Zakon o združenem delu 
še posebej poudarja, so do
hodkovni odnosi. Tri delov
ne skupine trenutno pouču
jejo variante povezav med 
TOZD ter med TOZD in 
DSSS, in sicer s težnjo da 
bi bil dohodek temeljnih or
ganizacij in skupnih služb 
bolj povezan z rezultati nji
hovega dela. Drugo ravno ta
ko pomembno vprašanje pa 
zadeva osebne dohodke, in 
sicer nagrajevanje strokovnih 
in administrativnih delavcev. 
Medtem, ko imamo za nepo
sredno delo v proizvodnji iz
delana dokaj dobra merila za

S. tebcuac - 
&l&aen&ki kuLtucni 

ptaznik

Cjhcance cJ)ce5e£en
Žive naj vsi narddi, 
ki hrepene dočakat’ dan, 
da, koder sonce hodi, 
prepir iz sveta bo pregnan, 

da rojak 
prost bo vsak,

ne vrag, le sosed bo mejak!

Življenje naravnega zdravega človeka — je pe
sem. Kri kroži v lepem zakonitem redu, življenjski 
sokovi kipe in plahnejo z rastjo in staranjem, vti
si iz narave se vrste po zmogljivosti in rasti dušev
ne sprejemljivosti, življenjska zavest se gradi smi
selno vedno širje in više, ljubezen do vsakega, kar 
življenjsko zavest pospešuje, in sovraštvo do vse
ga, kar jo ovira, vse je podobno radostnemu sla
vospevu na življenje. Tudi življenje izven človeške 
narave je pesem: pomladna rast vsega živega, po
letno in jesensko dozorevanje z zimskim počitkom 
je sozvočje enega naravnega pojava z drugim, je 
življenje v lepem redu, je pesem. V se, kar moti na
ravni življenjski spev, ali kar ga nosiloma pretr
ga, bodisi bolezen v najširšem smislu besede bodi
si smrt, je nesoglasje in zastoj ali pa celo konec 
naravne pesmi.

ocenjevanje uspeha, pa za 
merjenje učinkovitosti stro
kovnih služb še nimamo za
dovoljivih rešitev. Ravno ta
ko pa si od tega veliko obe
tamo v strokovnih službah, 
saj je prav tu skritih največ 
rezerv, ki lahko prispevajo k 
večji produktivnosti in večje
mu uspehu TOZD, DSSS in 
DO.

Pri podrobni obravnavi po
sameznih variant dohodkov
nih odnosov se je pokazalo, 
da v naših TOZD manjka kva
litetnih osnov za te poveza
ve. V prvi vrsti so to delov
ni normativi. Njihovo kvaliteto 
bomo morali dvigniti na viš
ji nivo, da bi lahko postavi
li merilo, s katerimi bi merili

(Nadaljevanje na 2. strani)
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učinkovitost poslovanja posa
mezne temeljne organizacije. 
Informacijski sistem zaradi 
teh in še nekaterih drugih 
vzrokov trenutno ni v stanju 
zadovoljiti zahtev, ki jih je 
postavila organizacija več 
TOZD kot doslej.

Zato je komisija sklenila 
predlagati, naj bi ostali pri 
sedanji organizaciji. Pri tem 
pa morajo teči stalna priza
devanja, da bi te pomanjklji
vosti odpravili in tako odprli 
pot nadaljnjemu razvoju sa
moupravnih odnosov.

Zakon predvideva, da se 
do konca 1977. leta sprej
mejo osnovni samoupravni 
akti: samoupravni sporazum 
o združevanju delavcev v 
TOZD, statut TOZD in sa
moupravni sporazum o pogo
jih za pridobivanje dohodka 
in o skupnih osnovah in me
rilih, po katerih se bo raz
porejal čisti dohodek in de
lila sredstva za osebne do
hodke in skupno porabo v 
TOZD in DSSS v sestavi de
lovne organizacije. Ti akti so 
podlaga za ostale samo
upravne akte in pravilnike, 
za katere je rok konec leta 
1978. S pripravami smo bili 
nekoliko v zamudi zaradi po
manjkanja strokovnih ka
drov. V zadnjem času smo 
delo na tem področju toliko 
intenzivirali, da imamo prva 
osnovna akta že pripravljena 
za javno razpravo, tretjega o 
prihodku in delitvi dohodka 
je koordinacijska komisija že 
obravnavala. Ti akti gredo v 
javno razpravo ter na zbore 
delavcev. Javna razprava da
je možnost slehernemu čla
nu kolektiva, da sodeluje v 
pripravah takih rešitev dolo
čil zakona o združenem de
lu, ki so odraz hotenja in ra
zumevanja vseh članov ko
lektiva.

Ena od pomembnih nalog 
s katero so se ukvarjali ko
munisti Saturnusa v pretekli 
dobi je gospodarska sanacija 
in ukrepi za boljše poslova
nje. Več angažiranosti je bi
lo v letu 1976, ki jih je na
rekovala takratna situacija — 
to je prehod na obračun po 
plačani realizaciji, ki je po
vzročil velik zastoj v proiz
vodnji in prodaji naših iz
delkov. Svet ZK je na svoji 
drugi seji obravnaval infor
macijo o sistemu plačane re
alizacije, na naslednji seji pa 
gospodarski načrt DO, TOZD 
in DSSS za leto 1976 v ka
terem so bili postavljeni ci
lji in naloge posameznih 
TOZD. Gospodarski načrt de
lovne organizacije je pred
stavljal uskladitev planov 
vseh TOZD.

S planom je bilo predvide
no povečanje proizvodnje in 
s tem povečanje dohodka od 
66,7 milijarde starih dinarjev 
v letu 1975 na 71,6 milijarde 
starih dinarjev v letu 1976 
ali povečanje za 7,3%; to 
je bilo v skladu z dogovor
jeno politiko gospodarske 
stabilizacije. Plan je bil raz
lično postavljen po TOZD z 
ozirom na različne proizvod
ne in tržne možnosti TOZD. 
Tako je v TOZD Tovarna av- 
toopreme bilo predvideno 
povečanje proizvodnje za 
25%, v TOZD Tovarna em
balaže za 7%. Da bi to do
segli, je bilo potrebno anga
žiranje vseh odgovornih, po
slovodnih organov, družbeno
političnih organizacij, samo
upravnih organov in vsakega 
člana kolektiva na realizacijo 
tega plana, ki zagotavlja 
boljše rezultate boljši uspeh 
delovne organizacije boljše 
dohodke zaposlenih in pove
čanje njihovega družbenega 
in osebnega standarda.

Paudarjene so naloge: stal
na skrb za boljšo likvidnost, 
uvoz-izvoz naj ostane na lan
ski ravni, produktivnost po
večati s tem, da se delavci 
razmeščajo iz TOZD Tovar
na embalaže v TOZD Tovar
na avtoopreme v nesezonskih 
mesecih, da se stalno pokri
vajo investicijske obveznosti. 
OD povečati v skladu s pred
videnim porastom življenjskih 
stroškov — to je 12,5%.

Sprejet je sklep, da se ne 
odstopa od začrtane poti in 
da se za konkretne naloge 
zahtevajo osebne zadolžitve 
ob pomoči strokovnih služb. 
Gospodarske načrte naj 
obravnavajo vse OOZK.

Zaradi takratnega položa
ja TOZD Tovarna embalaže 
je bil sprejet sklep, da raz
vojna služba ponovno razi
šče tržišče tudi v tujini, po
skrbi za nove rentabilne iz
delke in poveča proizvodnjo 
sedanjih proizvodov, iskanih 
na tržišču. Za TOZD Orod
jarno In vzdrževanje skrbi za 
čimboljše vzdrževanje v pro
izvodnji in izdela čim več 
orodij za potrebe obeh proiz
vajalcev.

Ko smo 14. julija komuni
sti na političnem aktivu v 
novi Tovarni avtoopreme za
čeli z javno razpravo o Za
konu o združenem delu in 
ob tej priliki analizirali po
slovanje v prvih petih mese
cih, smo ugotovili, da je pro
izvodni plan v delovni orga
nizaciji realiziran po statistič- 
nic cenah 91 %, tržni reali
zaciji 96%, OD 94,7 % in 
skladi v višini 11,7%. Ta re
zultat je bil zaskrbljujoč; 
močno je odstopal od letne
ga gospodarskega in je po
trdil upravičenost imenovanja 
sanacijskih komisij v vseh 
TOZD in DO. Takrat smo 
sprejeli programske usme
ritve v duhu novega Zakona 
v združenem delu, ki pred
videvajo vse konkretne akci
je in ukrepe za zboljšanje 
gospodarske situacije od sa
moupravne organiziranosti 
DO, razvoja samoupravnih 
odnosov do sanacijskega na
črta. Sprejeli smo sanacijski 
načrt, ki predvideva poveča
nje proizvodnje, ugotovitev 
realne stopnje akumulativno- 
sti pomasezne proizvodnje 
pregled upravičenosti režij
skih stroškov, znižanje direkt
nih materialnih stroškov pro
izvodnje in mere za dvig sto
rilnosti. Za dvig storilnosti je 
posebej poudarjeno efektivno 
koriščanje delovnega časa.

Zahteve, postavljene na po
litičnem aktivu, smo reševa
li z večjim prizadevanjem 
vseh komunistov, vseh odgo
vornih in subjektivnih faktor
jev, kakor tudi vsakega čla
na kolektiva pri izvrševanju 
svojih delovnih nalog in to 
je dalo pozitivne rezultate. 
Poslovno leto 1976 kljub iz
gubi v prvem polletju v vi
šini ca. 1 milijarde din smo 
zaključili uspešno. Celotni 
dohodek se nam je povečal 
za 4,8 odstotka, dohodek za 
17,3%, produktivnost za 2%, 
osebni dohodek za 12,8%. 
Ta dohodek bi bil nedvomno 
boljši, če nanj ne bi poleg 
subjektivnih vzrokov vplivali 
nekateri zunanji faktorji. Ce
ne surovin, zlasti bele ploče
vine, ki jo uvažamo, večje 
carinske dajatve, ki so se v 
zadnjih 3 letih naglo poveče
vale od 13% v letu 1974 na 
21,5% v letu 1975 na 27,5 % 
v letu 1976. Na uspeh so tu
di vplivala manjša naročila 
naših odjemalcev iz kemične
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SKLEPI I. KONFERENCE 
00 ZK SATURNUS

1. Pred XI. kongresom ZKJ In Vlil. kongresom ZKS 
povečati aktivnost članov ZK na vseh področjih njene
ga dela.

2. V ZK člmprej sprejeti nove člane, ker so neka
tere OOZK že pripravile predloge In pri tem dosledno 
upoštevati vse potrebne kriterije za sprejem v član
stvo.

3. Čimprej je treba v ZK obravnavati gospodarski 
načrt za naslednje leto, ki je v pripravi s poudarkom 
na odgovornosti ZK pri izvajanju tega načrta In tako 
vključiti vse člane ZK v boj za stabilizacijo In boljši 
uspeh podjetja.

4. Vključiti v široko javno razpravo predloge vseh 
treh osnovnih samoupravnih aktov, ki Jih predvideva 
zakon o združenem delu in delati na prilagajanju vseh 
ostalih samoupravnih aktov In pravilniku zakonu o 
združenem delu.

5. Posvetiti še večjo pozornost idejnopolitičnemu 
izobraževanju in usposabljanju članov ZK, ker je to 
pogoj za uspešno opravljanje zastavljenih nalog.

6. Organizirati je treba seminarje in predavanja za 
delegate samoupravnih organov, DS in njegovih odbo
rov, kakor tudi odborov delavske kontrole. Vključiti 
jih je treba v Idejnopolitično Izobraževanje ZK.

7. Z ozirom na spremenjeno vlogo vodstva ZK spre
meniti poslovnik sveta ZK in ga prilagoditi vlogi kon
ference oziroma komiteja.

8. Kadrovski politiki v podjetju posvetiti večjo pozor
nost kot najpomembnejšemu dejavniku gospodarskega 
in družbenega razvoja.

9. V pravilniku o OD izdelati kriterije za stimulativ
no nagrajevanje vseh članov kolektiva oziroma nagra
jevanje po delu. Kjerkoli Je mogoče uvesti normo, za 
ostale pa individualno ocenjevanje z ozirom na Izvr
ševanje njegovih delovnih nalog.

10. Pri komiteju ZK organizirati aktiv mladih komu
nistov tako da bo ZK čim bolj neposredno pomagala 
mladinski organizaciji.
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¥ Spoštovani tovariš Leskošek!¥
* Dovolite mi, da vam v imenu samoupravnih or-
* ganov, družbenopolitičnih organizacij in delavcev 
¥ kolektiva Saturnus čestitam za vaš skorajšnji živ 
J Ijenjski jubilej.
¥ Predvsem bi se vam ob tej priliki hotel zahvali- 
^ ti za tisti del vaše plodne revolucionarne poti, ki 
¥ je ozko vezana za kolektiv Saturnusa.
¥ Naziv »Rdeče trdnjave«, ki ga je dobil Saturnus,
* ni prišel po naključju in prav vi ste s svojim pri- 
¥ hodom in delovanjem v našem kolektivu v letih 
J 1925—1933 zanetil iskro delavske zavesti, ki se je 
¥ kasneje razvnela v plamen revolucionarnega boja,
¥ tako delavsko razrednega, kot tudi narodnoosvobo- 
¥ dilnega.
¥ Vaše aktivno delo je rodilo bogate sadove in is- 
jf kreno upamo, da nam bo tudi v sedanjem obdob- 
¥ ju uspelo obdržati in negovati vsaj del tega, kar 
¥ ste posejali vi v veliko težjih okoliščinah, kot jih 
¥ imamo mi danes.
J Veseli nas, da tudi v letih obnove in izgradnje,
¥ ko ste bili obremenjeni z mnogimi zahtevnimi in 
¥ odgovornimi nalogami, niste pozabili na nas in ste
* s svojim delom in izkušnjami pomagali pri razvo- 
¥ ju, izgradnji ter usmeritvi našega kolektiva.
J Upamo, da boste tudi v bodoče še našli toliko 
¥ časa in razumevanja, da nas boste lahko sprejeli 
i in nam svetovali.
* Dovolite mi, da vam z izročitvijo tega simbolič- 
¥ nega darila, ki naj vas spominja na začetke vaše 
J uspešne revolucionarne poti, zaželim obilo zdravja 
¥ in še veliko plodnih let z željo, da bi vas videli v
¥ naši sredini Vse najboljše

£ Jože Švigelj
¥
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in prehrambene industrije, ki 
so bili v neugodnem položa
ju. Zato je bila proizvodnja 
na linijah manjša, predvsem 
v obratu Zalog. Za druga na
ročila, ki so bila večja pa ni
smo imeli potrebnih kapaci
tet.

Uspeh AO

K uspešnemu poslovanju v 
lanskem letu je nekoliko več 
prispevala TOZD Tovarna av
toopreme. Izvoz je povečan 
za 80 % — predvsem žaro
metov na tuje tržišče, kar 
nam je omogočilo boljšo 
oskrbo reprodukcijskega ma
teriala iz uvoza in nabavo 
strojne opreme. Lani je de
lovni kolektiv Saturnusa sla
vil še eno pomembno delov
no zmago, odprli smo novo 
tovarno avtoopreme na Leta
liški cesti v industrijski co
ni v Mostah. S tem smo že
leli ustreči potrebam domače 
motorne industrije v proiz
vodnji žarometov in drugih 
svetlobnih teles in ustvarili 
možnosti za še večji izvoz, 
ker obstoječe kapacitete ni
so zadostovale. Da smo pra
vilno ravnali, ko smo se v 
kolektivu solidarnostno odlo
čili za tako veliko investici
jo, pa kaže podatek, da že 
po enem letu obratovanja z 
obstoječimi kapacitetami pro
izvodnja komaj zadostuje po
vpraševanju. Končana je prva 
faza izgradnje tovarne in v

planu perspektivnega razve 
ja je II. faza za podvojit® 
sedanje proizvodnje žarom® 
tov.

Naš nadaljnji razvoj in h 
daljnjo investiranje v razsi 
tev proizvodnje pa je zaC 
ogrožati problem kadrov. . 
problem je začel narašča 
pred 3 leti in dosegel K , 
tično mejo v letu 1976. Sv 
ZK je na ta problem ogel: 
ril prvič maja 1976 na sv°' 
4. seji in drugič oktoD 
1976 na 7. seji z namenon- 
da se prepreči odhajanje 0 
stoječega strokovnega ka® 
in na nezasedena delov 
mesta dobijo novi strokovni

Sprejet je sklep, da o j(1 
drovski politiki podrobno 
konkretno razpravljajo v,e 
OOZK, kakor tudi ost® 
družbenopolitične organiz® 
je, vsi samoupravni org 
in vodstvo delovne organ1 
cije.

Vse OOZK so obravnav® 
to problematiko in ugot°v^ 
da nam iz tovarne odhaj ^ 
mlajši perspektivni kadri, 
so bili naši štipendisti pa gO 
di starejši boljši kader z ■ 
in več let delovnih izkus® v 
Kot eden od glavnih vzro 
za odhajanje strokovnega ~ 
d ra je naveden osebni d®^, 
dek. Zato se je podjetje ^ 
ločilo, da v najkrajšem ® r 
izdela kriterije za nag raja
nje delavcev in uredi ato
mizacijo delovnih mest. u ^ 
novljena je komisija na
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voju podjetja, ki je skupaj z 
odborom za medsebojna raz
merja dobila nalogo, da 
izdela potrebne kriterije in 
pripravi predloge za spre
membo samoupravnega spo
razuma o medsebojnih raz
merjih v združenem delu.

Komisija je predloge pri
pravila, ki so šli skozi javno 
razpravo in so jih naši de
lavski sveti junija letos obrav
navali in sprejeli.

Da pogledamo kakšni so 
naši poslovni uspehi letos in 
kako smo uresničevali po
stavljeni gospodarski plan. 
Čeprav nimamo vseh podat
kov za poslovanje v prete
klih 11 mesecev pa že 9-me- 
sečno poslovanje za katerega 
imamo podatke kaže, da bo
mo postavljen letni plan do
segli in verjetno presegli. 
plan je bil smelo postavljen, 
Povečanje fizičnega obsega 
Proizvodnje za DO ca. 15°/o, 
v TOZD Tovarna avtoopreme 
25% in v TOZD Tovarna em
balaže 10% in pa za mar
sikoga bil pretiran. Fizični 
obseg proizvodnje pa smo 
^ primerjavi z enakim ob
dobjem v lanskem letu pre
segli za 19,8% ali 7% nad 
Planom.

Rezultati, ki smo jih dose- 
9 1 v prvih 9 mesecih letos 
Pa bi bili še boljši, če bi 
°ZD Tovarna embalaže ime- 

a potrebne kapacitete, da 
Proizvede toliko kolikor je
P°vPraševanje po nekaterih 
i Pelkih. Sedanja tehnologija 

stanje strojev, ki so zelo 
astareli je tako, da ne zmo- 

vseh naročil. Embalaža je 
postala ozko grlo za širjenje 
proizvodnje, kot je to pred 
^'m letom bila TOZD Tovar- 
orii avtoopreme, pa smo se 
J0,čili za nova vlaganja.

elan je investicijski načrt 
Tn?n9a 80 P°trdili vsi DS 
5q *-D in DO za nabavo ca. 
5 r n°.v.‘.h strojev v vrednosti 

• milijard starih dinarjev, 
v >,V«* ZK je bil pobudnik 
ciiah družbenopolitičnih ak- 

n’ ki jih je sprožil na svo

jih sejah in je ZK preko svo
jih članov v družbenopolitič
nih organizacijah, predvsem 
sindikatu, samoupravnih or
ganih, preko zborov delavcev 
uspešno izvajala. Na svoji 6. 
seji je obravnaval politično 
aktivnost članov ZK za pri
pravo referenduma o samo
prispevku II. v Ljubljani za 
gradnjo vzgojno varstvenih 
zavodov, osnovnih šol, zdrav
stvenih domov in domov za 
onemogle.

Skupaj s sindikatom, ki je 
bil glavni nosilec akcije smo 
organizirali javno razpravo, 
ki je dobro uspela in prispe
vala k večji udeležbi obča
nov na referendumu in glaso
vala zanj zlasti v naši obči
ni, kjer je bila ta udeležba 
največja. Tako so naši ljud
je na referendumu izražali 
politično zavest in odločnost, 
da se borijo za razvoj socia
listične samoupravne družbe.

Druga pomembna akcija, 
ki je bila uspešna, je bil 
vpis za posojilo za ceste. 
Dobro pripravljena akcija je 
vplivala, da je vpisano več 
sredstev kot je bilo predvide
no. S tem so naši delavci 
pokazali, da so pripravljeni 
prispevati sredstva za širše 
družbene interese.

Pomembna solidarnostna 
akcija je bila pomoč Posoč
ju za ublažitev posledic od 
potresa. Kolektiv je v ta na
men prispeval enodnevni za
služek za nabavo dveh pri
kolic za bivanje tistih, ki jih 
je potres prizadel dokler se 
stanovanjsko vprašanje ne 
uredi.

ZK je sodelovala z drugi
mi družbenopolitičnimi orga
nizacijami pri organiziranju 
javnih razprav za podpis sa
moupravnih sporazumov, ka
kor tudi drugih akcij, ki so 
šle skozi javne razprave.

Družbenopolitični vzgoji 
članov ZK smo posvečali pre
cej pozornosti. Izdelan je bil 
za vsako leto študijski pro
gram z aktualnimi temami iz 
našega političnega življenja,

’J;**44444444444444444444444444444444444444

SKLEPI II. KONFERENCE 
00 ZK SATURNUS

n 1- Smatramo, da sta SAMOUPRAVNI SPORAZUM 
Sif.rPGOJIH ZA PRIDOBIVANJE DOHODKA IN O 
Ra-»nNlH OSNOVAH IN MERILIH, PO KATERIH SE 
Za n°REJA ČISTI DOHODEK IN DELIJO SREDSTVA 
IN noEBNE DOHODKE IN SKUPNO PORABO V TOZD 
SPr?BSS V SESTAVI DO SATURNUS IN SAMOUPRAVNI 
NpUdRAZUM O DELITVI SREDSTEV IZ SKLADA SKUP-

2 p ABE V Sk,adu z določlli ZZD-I- Predlagamo oba sporazuma v obravnavo In spre- 
na zbore delavcev.

sDod Pr?dla9amo, da strokovne službe v okviru go- 
tev La,r.8kih načrtov pripravijo vse potrebno za določi- 
kl Kr *eriiev, s katerimi želimo izboljšati delo delavcev, 
143)° naSraieni po ekonomskih normativih (člen 142,

skuti' Predlagamo, da komisija za dohodkovne odnose 
dolnji. 8 komis'io za Izdelavo kataloga del poskrbi za 

hev metode In izdelavo kataloga del.
”°k do maja 1978.

slort-iPredla9amo> da se v sporazum doda člen z na-
'ednjo vsebino:

je ni„e*avec ni upravčen do zajamčenega dohodka, če 
rtega 9?v delovni učinek blsveno nižji ali nima delov- 
krivdg „ nka *n vzrok za neuspeh izključno njegova

nameJredla9amo P°Pravek 164. člena s tem, da se 
koledarskj^d0^3 de,ovn**1 dni“ vs,avi k0* P°9°i ”39

skupaiPreLla9amo’ da 0snovna organizacija sindikata, 
Problem kadrPvsko službo, razpravlja In se opredeli o 
Izdela . dru*bene prehrane v delovni organizaciji In 

e,a ustrezno metodo.
Sekretar komiteja 00 ZK DO 

Franc Osterman
♦*4:♦"4444
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katerega so OOZK obravna
vale na svojih sestankih.

Naša mladinska
organizacija
Dokler smo z aktivnostjo 

sindikata precej zadovoljni, 
pa to ne moremo reči za 
mladinsko organizacijo. Mla
dina je združena na nivoju 
podjetja in dela s tistimi 
mladinci, ki so v delo mla
dinske organizacije zagnani 
in jih to delo veseli. Slabše 
je v osnovnih organizacijah 
mladine, ki so v glavnem pa
sivne. V Saturnusu je sedaj 
634 mladih do 27 let od ka
terih je samo 149 vključeno 
v mladinsko organizacijo. V 
zadnjem času smo v ZK spre
jeli veliko mladih tako da jih 
je sedaj 41 in bi se njihovo 
delo moralo bolj poznati 
predvsem v mladinski orga
nizaciji. Mladi komunisti, ki 
so vključeni v tokove politič
nega dela in v samoupravne 
organe so povsod bolj aktivni 
kakor v mladinski organizaci
ji. Takšen odnos do mladin
ske organizacije ni pravilen 
in ga moramo spremeniti. 
Na to je tudi opozorila mladi
na na svoji konferenci.

Število članov ZK v Satur
nusu je 144, vključeno v 4 
OOZK, z ozirom na samo
upravno organiziranost de- 
ovne organizacije. Od tega 
je moških 108 in žensk 36, 
madih komunistov pod 27 let 
starosti je 41. Po socialni se
stavi je 52% članov iz nepo
sredne proizvodnje. Takšni 
sestavi je prispevala kadrov- 
3 zadnjih letih. 1974 leta smo 
sprejeli 18 novih članov, 1975 
leta 18 novih članov in 1976 
leta ob otvoritvi nove tovarne 
avtoopreme 20 novih članov.

Naša nova organiziranost
Danes se vodstvo ZK v Sa

turnusu reorganizira, doseda
nji svet ZK bo razrešen in 
bo na mesto njega konferen
ca ZK, ki bo izvolila svoj ko
mite in sekretarja komiteja. 
Člani konference so že izvo
ljeni na volilnih konferencah 
OOZK. Konferenca bo štela 
21 članov, to je približno po 
1 član na 7 članov ZK. Za 
komite smo se dogovorili, da 
bo štel 9 članov.

Takšna reorganizacija vod
stva ZK je bila nujna in bo 
z ozirom na njeno novo vlo
go prispevala k bolj učinkovi
temu delu OOZK in njenega 
članstva. Vodstvo se reorga
nizira v konferenco in komi
te po principu občinskega 
vodstva ZK.

V nadaljevanju svojega re
ferata je tovariš Nikolič go
voril o nalogah komunistov 
na področju SLO In DSS.

Stanimir Nikolič

GLAS SATURNUSA, glasilo 
delovnega kolektiva delovne 
organizacije Saturnus, 61000 
Ljubljana, Ob železnici 16, te
lefon 44-466. Ureja uredniški 
odbor: Marjan Susman —
predsednik, Bogomir Jekllč — 
podpredsednik, člani Ferdi
nand Cerček, Sašo Kralj, 
Zdravko Petrič, Janez Ulaga, 
Dragica Zupančič. Odgovorni 
urednik Jane Grčar. Tehnič
ni urednik Miran Todori. 
Tisk: Tiskarna Ljubljana,
Ljubljana. Rokopisov In nena
ročenih slik ne vračamo. — 
Po mnenju Sekretariata za In
formacije IS Skupščine SR 
Slovenije, št. 421-1/72 z dne 
8. 9. 1975, je glasilo oprošče
no temeljnega davka na pro
met proizvodov.
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VODSTVA OOZK
Sekretariat OOZK TOVARNA EMBALAŽE:

1. Breznik Jože — sekretar
2. Zrimšek Erik — namestnik 

Člani:
3. Cvetko Andrej
4. Fattori Vojko
5. Gradišek Marjan
6. Kačar Boža
7. Kompare Anica
8. Petrič Zdravko

Sekretariat OOZK TOVARNA AVTOOPREME:
1. Gvardjančič Matija — sekretar
2. Marinšek Igor — namestnik 

Člani:
3. Božak Vida
4. Jančar Janez
5. Privšek Henrik
6. Šinko Jožica
7. Vabšek Jurij

Sekretariat OOZK ORODJARNA
1. Jeklič Bogomir — sekretar
2. Valant Viktor — namestnik 

Člani:
3. Erjavec Vojko
4. Novak Drago
5. šegota Brane
6. Vehovar Franc

Sekretariat OOZK SKUPNE SLUŽBE:
1. Drakulič Milan — sekretar
2. Martinčič Edo — namestnik 

Člani:
3. Cimerman Tjaša
4. Časi Drago
5. Koren Borivoj
6. Skrbinšek Tanja
7. šergan Etelka

ČLANI KONFERENCE ZK
OOZK TOVARNA EMBALAŽE

1. Breznik Jože
2. Furrvič Ana
3. Ganoni Vlado
4. Gradišek Marjan
5. Petrič Zdravko
6. Prinčič Ksenija
7. Smrekar Karel
8. Žgane Ivan

OOZK TOVARNA AVTOOPREME
9. Gvardjančič Matija

10. Kukovec Edo
11. Marinšek Igor
12. Praskič Milutin
13. Zulkič Safeta

IN VZDRŽEVANJE:

OOZK ORODJARNA IN
14. Osterman Franc
15. Jeklič Bogomir
16. Jenko Boris
17. Nikolič Stanimir

OOZK SKUPNE SLUŽBE
18. Drakulič Milan
19. Krajc Milka
20. Rešetar Franc
21. Turk Duša

VZDRŽEVANJE

ČLANI KOMITEJA ZK »SATURNUS«
1. Osterman Franc — sekretar 

Člani:
2. Breznik Jože
3. Gvardjančič Matija
4. Zulkič Safeta
5. Jeklič Bogomir
6. Drakulič Milan
7. Smrekar Karel
8. Turek Duša
9. Jenko Boris

DELEGATI ZK OBČINE
ZA KONFERENCO ZK:

1. Jevšnik Nina
2. Kodarin Dino
3. Marinšek Igor

ZA KOMITE ZK:
1. Jevšnik Nina
2. Kodarin Dino
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DELO MLADIH

Program 
mladinskih akcij

V prejšnji številki smo po
ročali o mladinski konferenci, 
tokrat objavljamo sklepe In 
sprejete naloge naše mladi
ne.

Za 8. marec — dan žena 
bomo skupaj s sindikalno or
ganizacijo s skromnim dari
lom obdarili žene in dekleta 
v DO.

Mladi bomo izvedli več de
lovnih akcij v okviru tovarne 
— ureditev tovarniškega oko
lja. Se povezali s propagand
no službo v Saturnusu, s ka
tero smo v letu 1977 sodelo
vali — brezplačni sitotisk na 
majicah za otroke iz Breginj. 
Seveda se bomo udeležili tu
di delovnih akcij, ki jih bodo 
organizirale OK, MK, RK 
ZSMS.

V sodelovanju z našo ka
drovsko službo ter drugimi 
družbenopolitičnimi organiza
cijami bomo organizirali raz
na predavanja. Komisija za 
IPD pa bo pripravila ciklus 
predavanj, za katera se bomo 
sami pripravili.

Občinska konferenca orga
nizira razne pohode, in sicer 
»po poteh tovarištva in spo
minov«, pohod »Dure Bako
viča«, pohod »Ob žici okupi
rane Ljubljane« ipd. Vseh teh 
pohodov naj bi se udeležilo 
približno 100 mladih.

V popoldanskem času ali 
prostih sobotah bomo orga
nizirali krajše rekreativne iz
lete v okolici Ljubljane. Na
men teh izletov je, da se 
mladi med seboj spoznavajo, 
da koristno uporabijo svoj 
prosti čas v sodelovanju z 
aktivom mladih komunistov.

Občinska konferenca ZSMS 
Moste-Polje bo v letu 1978 
organizirala več političnih 
šol. Naš cilj je, da bi to šo
lo obiskalo čim več mladih 
komunistov oziroma članov 
MO.

V mesecu maju bomo or
ganizirali enodnevni izlet 
otrok iz Breginj. Nudili jim 
bomo delni ogled naše DO, 
obisk živalskega vrta, ogled 
ljubljanskega gradu in okoli
ce in jih počastili z majhnim 
darilom.

Kot vsa leta do sedaj, bo
mo tudi v letu 1978 prejema
li revijo Mladino — 10 izvo
dov in 10 izvodov revije 
Obramba.

V mesecu juniju bomo or
ganizirali enodnevni izlet na 
Koroško — ogled knežnega 
kamna spomenikov.

V sodelovanju z referen
tom za rekreacijo bomo or
ganizirali več rekreativnih ak
cij. S propagandno službo pa 
bomo sodelovali v avto 
športnih akcijah — Rally-Sa- 
turnus 1978. Namen teh ak
cij je, da tudi na ta način 
pridobimo oziroma pritegne
mo čim več mladih v delo 
mladinske organizacije.

Da bi mladi bolje spoznali 
delo drugih mladinskih or
ganizacij in da bi se med 
seboj seznanili bomo organi
zirali strokovne ekskurzije. 
Istočasno pa si bomo ogle
dali tudi proizvodno dejav
nost. Naš namen je v mese
cu juniju obiskati nam so
rodno DO — MGK iz Reke.

Ob obletnici smrti Vide 
Pregare bomo očistili spo
minski kamen na Žalah, ter 
uredili prostor kjer je poko
pana.

V mesecu septembru bomo 
organizrali ekskurzijo v Za
greb — ogled jesenskega za
grebškega velesejma. Namen 
ekskurzije je nuditi mladim 
večji pregled do novosti iz 
celega sveta.

V mesecu oktobru bomo 
organizirali izobraževalni se
minar, za katerega bomo te
me in predavanja pripravili

^-K-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-K-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-f
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MLADI
V ŠTEVILKAH

Od 5.500.000 mladih Jugoslovanov jih je v članstvu 
Zveze socialistične mladine 3,223.652 (od 14. do 27. 
leta starosti). Število članstva ZSMS (podatki iz maja 
1977) po republikah in pokrajinah:

Bosna in Hercegovina 
Črna gora 
Hrvatska 
Makedonija 
Slovenija
Srbija (brez pokrajin)
Kosovo
Vojvodina

783.680
101.215
685.232
230.000
315.000 
604.688 
250.735 
253.102

V mladinski organizaciji so najštevilnejši fantje in 
dekleta iz šolskih klopi — 1,200.000 članov. Delavcev 
je 925.000, kmetovalcev 540.000 ter okrog 240.000 štu
dentov. Člani Zveze socialistične mladine Jugoslavije 
so organizirani v 35.000 osnovnih organizacij in blizu 
20.000 aktivov. Največje število osnovnih organizacij 
— 15.000 je konstituiranih v TOZD. V članstvu Zveze 
komunistov Jugoslavije je danes 370.000 deklet in fan
tov do 27. leta starosti.

-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-k-K-k-k-k-k-k-k-k-k-k * *-k-k-k-k-k-K-k-k-k-k-k-ki

Pred novim letom smo mladinci obiskali pionirje OŠ v Bregi 
nju in jih obdarili

ML^DMKHM in MLHO/NCEH SPTOKNUSL/

DRljC/l PRI JI] TEMU/ /

Z ISKKICHMI v OČEH SMO L//KOLU/K//L/ V

NOVO LETO Ni/Št svetle: in nNSMeohne očke

SO TOD/ VT/ŠN SKKD /N POKOLNOS 7 DO M/7 S

MO/ &l Vf/M ILKEKLI /EKREMO KJ777U9LO, 

Z/] VSE STISNIL/ KCKD SLtHEKN/ IHli/OiNKI j 

MlTTDINCOj VSEM DELI/llCEMI VRLE LEL ORGOM/Ll/c/Z

HLr/DUVU, MLI/OiNKE - POENEMRLI VI/s &OA/D ,Nd> 
OD/IT/STEMO 1 P H JI/ 7E L J S n>Q, K! Vkkl/je VNEoMeČE 
Jt DL O IS OKO, ISKRENO, VREDNO OjR LE NEQOl/f/TI '

VE SELI SMO tilLI VRČIH UI/RIL. , KI/. ' KI/ TE M N V/ 

SE OOPO /EVOU/LI REČEMO OKU C-, EMU, R £e /SOLZ/ VE LEO 
SNO NI/ŠlH SKEČ//NJ , S r IŠKO O KOK

mladinci sami. Za boljše so
delovanje bomo poskušali 
pritegniti tudi druge preda
vatelje.

Sedanje povezovanje z 
drugimi mladinskimi organi
zacijami bomo še povečali. 
Sodelovali bomo v raznih ak
cijah delovnega in športnega 
značaja.

Občinska, mestna in re
publiška konferenca ZSMS 
nam skozi celo leto nalaga
jo razne naloge ter nam da
jejo smernice za nadaljnjo 
delo, kot so delo v raznih 
komisijah ipd.

V naslednjem letu si mo
ramo prizadevati, da bomo 
še več sodelovali z ostalimi 
družbenopolitičnimi organiza- 
ciajmi, to je z ZK, sindika
tom, kadrovsko službo in na
rodno obrambo.

Vse mladinske vitrine v DO 
in ciklostil — za nabavo foto 
materiala (filmi, foto papir) 
in papirja za razmnoževanje 
smo planirali 1,500,00 din.

Ker vemo, da vsi mladi 
člani ZK ne delajo v mladin
ski organizaciji oz. nekateri 
sploh niso člani ZSMS, bo
mo na predlog predsedstva 
ZSMS ustanovili aktiv mla
dih komunistov in tako vklju
čili tudi ostale in mlade čla
ne v naše delo.

Že obstoječe komisije kot 
so kadrovska, IPD, komisija 
za informiranje, komisija za 
izlete in šport ipd., so že po
kazale nekaj rezultatov, če
prav ne na vseh področjih. 
Naloga teh komisij za leto 
1978 je čim več aktivnosti in 
sodelovanja pri nadaljnjem 
delu z družbenopolitičnimi 
organizacijami kot so ZK, sin
dikatom, kadrovsko službo, 
OK, ZSMS.

Da bi se vse te naloge, ki 
smo si jih zadali uspešno in 
v celoti uresničili, pa vseka
kor potrebujemo svoj prostor 
— mladinsko sobo.

Za uspešno delo potrebu
jemo 61.000 din, namenjenim 
22. postavkom.

Sekretar OO ZSMS 
Saturnus

Dragica Zupančič
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Zborovanje 
ferijalaca 
»Svetinja 77«

V prejšnji številki smo ob
javili diplomo naših mladin
cev »Svetinja 77«. Kasneje 
smo dobili besedilo. Takole 
se glasi:

U Svetinji, mjestu kraj Kra
gujevca je održano zborova
nje ferijalaca pod nazivom 
»Svetinja 77«, povodom ob- 
Ijetnice osnivanja I. Svetinj- 
skog partizanskog odreda. 
Ova akcija je imala za cilj 
okupljanje ferijalaca i omla- 
dine sa područja cijele Ju
goslavije radi širenja i učvr- 
ščivanja bratstva i jedinstva 
medu omladinom. Učešče su 
uzeli omladinci i omladinke 
iz 52 grada naše zemlje; 
SSOS iz fabrice »Saturnus« 
se takode odozvao ovoj ak
ciji, pa je na zborovanje u

Svetinji poslao svoja tri pred- 
staonika.

30. 9. poslije podne smo 
stigli u Kragujevac odakle su 
nas odvezli u Svetinju.

Tamo smo dobili opremu 
i odmah rasporedeni po če
tama, svako od nas troje u 
drugu četu.

Ujutro 1. 10. u 8 sati je 
formiran odred koji je dobio 
ime »Milan Blagojevič«. Pre- 
daju odredske zastave i smo
tru odreda je izvršio gene
ralmajor Milivoj Stankovič.

Odred je formiran ispred 
spomenik padlim borcima I. 
Svetinjskog partizanskog od
reda, gdje smo im polaga
njem vijenca i minutom šut- 
nje odali poštu.

Čete su zatim krenule na 
izvrševanje zadataka, marše- 
vanje stazama partizanskog

odreda u mjesta: Strago^ 
Vlokče, Čunič i Lužnice. S' 
ze su bile duge prosječn 
od 9—11 km u jednom Pra, 
cu. Povratak u logor i izb , 
odreda odreden za četrnae 
sati. Poslije podne su org 
nizirana sportska takmičef1^ 
u bacanju bombe u dalj 1 
cilj, novlačanje konopej 
spretnost na poligonu, sK g 
u dalj. Na večer uz l°9ar®(). 
vatru je generalmajor Sta 
kovič evocirao uspomene . 
prve ratne dane I. Svet' 
skog partizanskog odre 
Kasnije je nastupilo sa s 
jim programom KUD 
ševič« iz Kragujevca.

2. 10. je pukovnik Štev*
Arondelovič izvršio sm0^ 
odreda u čijem su Pris.u*L,j 
nama gostima učesnic1 
zborovanja dodijeljene sv0 
men plakete. Tog dana s' 0 
posjetili šumarice, gdje ®'j|i 
položili vijenac na spoh16^ 
žrtvama fašističkog terora 
21. 10. 1941 godine. /

Posjetili smo i spomea ^ 
muzej koji je otvoren P^°ce 
godine na dan ob^euniK3 
strijeljanja daka i ra° 
Kragujevca. nji>

I to je bil kraj zbor ova 
»Svetinja 77«.

Dušanka Gračan'
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Poslovni sestanek na Bledu

V dneh od 6. do 9. 12. 1977 smo na Bledu organizirali 
poslovni sestanek s kupci svetlobne opreme. Na sestanku 
smo sprejeli in podpisali sporazum o dolgoročnem poslov
nem sodelovanju v proizvodnji, potrošnji in prometu s svet
lobno opremo za motorna vozila. Sporazum, ki predstavlja 
izhodišče za sklenitev samoupravnega sporazuma, so pod
pisala naslednja podjetja: Jeklotehna — Sisak, Auto-Hrvatska 
— Zagreb, Mototehna — Sisak, Agrovojvodina — Novi Sad, 
Automotor — Rijeka, Agrotehnika — Ljubljana, Trgoavto — 
Koper, Autoservis — Banja Luka, Metal — Banja Luka, Meta- 
liacommerce — Zagreb, Agrooprema — Beograd, Automake- 
donija — Skopje, Fabrika autobusa 11. oktomvri — Skopje, 
Jugoauto — Beograd, Poljoopskrba— Zagreb, Volan —Ljub- 
Ijana, Slovenija avto — Ljubljana in Hepok OOUR Mehani
zacija — Mostar.

(Pel H. .ZISl Vjl

X v*! «1

in»^rane predstavnike 
'"^desetih podjetij avtorr 

® industrije in trgovii 
zervnimi deli je na se: 

Tq PPzdravil predstavnih 
. Tovarne avtoopi 

otvrJ.ančar’ ki je s tem 
Mi °nl ta delovni sests 
j|..„p?v pozdravni govo 
bp L'ra kvalitetne sprer 
klih , ®° se izvršile v p 
Se e*ih sodelovanja ii 
šp k ®Prejetjem spora/ 
vSe ,° I utrdile in doka 
9ov ^ naz°rno razgrne.

0bjav^aZmoaVni 9°V°r V C

d°lžSlari mi Je. pri 
^uprZLh Vas v lmenistva" ?Vn|b organov in 
avtnn„ me|jne organiz 
neqa Prame in v imenu c
"ajtonip0 6ktiva SATURI l’°pleje pozdravim.
od 'Pi'° ie znova leto
9a Ses1pauZadniega sku se Zstan,ka in zbrali
kako sm®kapai Pregled 
vorjenpm° lzP°lnievali d 

1 ne obveze v prete

letu in si začrtamo skupno 
pot v nadaljnjem planskem 
obdobju. Lahko rečem, da 
smo s svoje strani vlagali 
velike napore, da bi lahko 
pravočasno in kvalitetno iz
vrševali prevzete naloge. Naj
večja naloga, ki je stala pred 
nami je bila vsekakor pove
čava obsega proizvodnje, da 
bi lahko sledili hitremu raz
voju avtomobilske in traktor
ske industrije, da bi lahko 
oskrbeli tržišče z rezervnimi 
deli in da bi seveda realizi
rali izvoz določene količine 
avtomobilske svetlobne opre
me. Kako potrebno je bilo 
vsa tri področja enakomer
no, včasih žal časovno za
mujeno in količinsko pre
majhno, oskrbovati, najbolje 
veste prav udeleženci današ
njega sestanka. Kljub velikim 
težavam, ki so nas letos 
spremljale, težave z dobava
mi reprodukcijskega blaga iz 
inozemstva, premajhne doba
ve s strani naših kooperan
tov, pa tudi domače težave

zaradi nezadostnih kapacitet 
in vrste že močno iztrošene 
strojne opreme, ki je bila 
podvržena pogostim okvaram, 
mislimo, da smo dosegli v 
letu 1977 nov delovni uspeh. 
Najbrže ga dovolj nazorno 
prikaže podatek, da smo v 
tem letu izdelali za 18% 
več svetlobne opreme za mo
torna vozila kot leto poprej 
merjeno s količinskimi podat
ki. To je zahtevalo velike na
pore s strani celotnega de
lovnega kolektiva posebej, 
ker smo si postavili za ge
slo, da povečan količinski 
obseg nikakor ne sme pome
niti zmanjšano kvaliteto naših 
izdelkov. Mislim, da smo tu
di v tem uspeli, saj prav me
todi razvijanja kontrole kva
litete naših izdelkov posve
čamo veliko pozornost. Seve
da bi bilo enostransko, če ne 
bi priznali, da kljub našim 
naporom še nismo uspeli 
vseh svojih dolžnosti in pre
vzetih obveznosti v celoti iz
polniti. Prevečkrat se še do
gaja, da predvsem motorni 
industriji ne uspemo v pra
vem času izvršiti dobav. Ta
ko bo naša posebna skrb 
veljala prav vprašanju termin
sko bolj točnemu izvajanju 
sprejetih obvez. Osnova te
mu pa bo seveda lahko sa
mo znova visoko povečan 
obseg proizvodnje, ki ostaja 
glavna naloga našega kolek
tiva.

To svojo glavno nalogo pa 
bomo z uspehom lahko iz
polnili le ob sodelovanju z 
vami, našimi dolgoletnimi po
slovnimi sodelavci. Na pod
lagi dobrih izkušenj v naših 
dosedanjih povezavah smo 
pripravili predlog Sporazuma 
o dolgoročni poslovni sode- 
lavi v proizvodnji, potrošnji 
in prometu svetlobne opreme 
za motorna vozila. Ne želim 
govoriti o vsebini sporazuma, 
tega bodo v podrobnosti 
obrazložili strokovni sodelav
ci, želim na tem mestu po
udariti samo tisto, kar nas je 
vodilo pri njegovem snova
nju. Smatramo, da je oblika 
vsakoletnega sklepanja kupo
prodajnih pogodb oblika, ki 
več ne ustreza niti doseda
njemu stanju naših odnosov 
s poslovnimi partnerji niti ne 
ustreza intencijam zakona o 
združenem delu. 2e doseda
nji razvoj nas je vse bolj us
merjal na trajnejšo medse
bojno povezavo in narekoval, 
da v njej najdemo mesto za 
svoboden razvoj medseboj
nih odnosov na dohodkovni 
povezanosti in združevanju 
dela in sredstev. Samo v 
takšnih novih odnosih lahko 
najdemo prostora za hiter in 
skladen razvoj posameznih

(Nadaljevanje na 6. strani)
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Nadaljevanje s 5. strani)

delovnih organizacij. Predlo
žen predlog sporazuma seve
da predstavlja šele prvi ko
rak v tej smeri, posebej v 
smeri dohodkovnih povezav. 
Vendar brez prvega koraka 
tudi drugega ni kos napravi
ti. Kot proizvajalci polagamo 
veliko pozornost vpraša
nju planiranja našega nadalj
njega razvoja, ki mora biti 
usklajen s potrebami za no
vimi proizvodi in potrebami 
tržišča.

Prav v tem je dosedanji 
razvoj kazal na največje za
ostajanje. Širše uvedeno pla
niranje pa prav od vsake de
lovne organizacije zahteva,

da svoje razvojne načrte 
uskladi z vsemi, s katerimi 
poslovno sodeluje. Osnutek 
sporazuma zato tem vpraša
njem posveča posebno po
zornost.

Naj končam svojo uvodno 
besedo z željo, da bi bil da
našnji naš sestanek ploden, 
da bi v predloženem osnut
ku Sporazuma o dolgoročnem 
poslovnem sodelovanju v pro
izvodnji, potrošnji in prometu 
svetlobne opreme za motor
na vozila, videli iskreno že
ljo kolektiva SATURNUSA za 
nove, poglobljene medseboj
ne odnose v korist vseh de
lovnih kolektivov, ki jih za
stopate.

Prav tako je bilo v času sestanka sklenjenih pogodb za 
dobave svetlobne opreme Saturnusa v letu 1978, na osnovi 
tega sporazuma, v skupni vrednosti za 27 starih milijard di
narjev.

Roman Kokalj

Z NASLOVNE STRANI

Kamaz 
v Ljubljani

Poslovno združenje Avto- 
voznikov) je dne 27. 10. 1977 
organiziralo, skupaj z izvoz
nim in uvoznim podjetjem 
Progres iz Beograda, tiskov
no konferenco z demonstra
cijskim ogledom kamiona 
KAMAZ v Ljubljani, pri kate
rem v proizvodnji sodeluje 
tudi SATURNUS z dobavami 
halogenskih meglenk in zad
njih združenih svetilk. To je 
bil prvi prikaz tega težkega 
kamiona v Ljubljani, pri ka
terem jugoslovanska podjet
ja sodelujejo z dobavami de
lov v vrednosti ene polovice 
celotne vrednosti uvoženega 
kamiona. (Saturnus — svet
lobna oprema, Rudi Čaje
vec — el. motorji, Pobeda — 
filtri, Prva Petoletka — hi
dravlični sklopi in Rudniki 
Zletovo — akumulator).

Naša transportna podjetja

se predvsem zanimajo za 
nadgradnjo in predelavo kot 
so polprikolice posebnih iz
vedb in mešalci betona. Ta
ko bodo pri realizaciji tega 
projekta sodelovala tudi pod
jetja kot so Itas Kočevje, Vo
zila Gorica in Goša Smede
revska Palanka.

Kamion prodaja podjetje 
Progres po izredno ugodni 
ceni 700.000 din na triletni 
kredit in je takoj po demon
straciji prodalo ta kamion 
transportnemu podjetju Gor
janci iz Novega mesta. Do 
konca leta jih bodo v Jugo
slavijo uvozili še 100, drugo 
leto pa že 200 kamionov. Ta
ko je pričakovati, da ta ka
mion tudi kmalu srečamo na 
naših cestah in morda tudi 
prav kmalu na našem dvo
rišču.

Roman Kokalj

POMEMBNA NOVICA

Svetovni prvak »Formule I« 
James Hunt ima na svojem 
zasebnem avtomobilu Vaux- 
hall, montirane naše meglen
ke.

To fotografijo smo razde
lili udeležencem sestanka z 
našimi kupci na Bledu in 
marsikdo, ki je ob tem bil 
prizadet, se je vpraševal: Ka
tere meglenke imam monti
rane na svojem ...

Prispevek iz AO

Urejevalec okolja

Resnica je žilava, lahko j° 
ves ljubi dan brcaš kot no
gometno žogo, vendar bo 
zvečer še zmeraj okrogla in 
polna.

Kadar mora ženska izbirati 
med srečo in bogastvom, se 
odloči za oboje.

Ni bogat tisti, ki ima zlato, 
ampak tisti, ki je z malim 
zadovoljen.

metam in pospravljam vso 
asfaltno površino, planiram 
zemljo in urejam zelenico; 
kosim, sušim in pospravljam 
vso travo, pospravljam od
padni papir in smeti, katere 
transporterji pripeljejo v za
bojih. Pri tem delu bi nujno 
moral imeti vsaj ročnega vi
ličarja. S travo imam delo 
tudi v popoldanskem času, 
ker nimam nobenega nado
mestila, kljub temu da je to 
tudi moja korist — samo je 
večja za tovarno, saj jim ni 
treba plačevati nič. Sam skr
bim, da smeti pravočasno
odpeljejo. Ko se vrnem z do
pusta, me ponavadi čaka vse 
neurejeno, saj me medtem 
ponavadi nihče ne zamenja-

Zimsko delo je skoraj isto 
kot letno. Razlika je v tem, 
da metla zamenja lopato za 
sneg.

Dopust izkoriščam že več 
let doma, ker je veliko polj
skega dela, pa še hišo gra
dim.

Konjiček je v hlevu, da mi 
živina dobro in lepo napre
duje. Družbeno nisem akti
ven, razen kar časopis pre
listam oziroma se v tovarni 
udeležim sestankov.«

Torej: opis dela urejevalca 
nabava (združenje avtopre- 
je zares samo za pridne ro
ke. Sam pa še prosi, da bi 
se mu dala vsa zaščitna 
sredstva in ne samo eno de
lovno obleko in gumijaste 
škornje na leto, kar je zago
tovo premalo za tako težko 
delo.

Franc Rešetar

MISLI
P L A K E T U

_ .SATUKNUS-n, Ljubljana

ZA OUGOGOOlSNJU USPEŠNU SARAONJU

BEOGRAD, 37 OKI OBAR 1077.

J//.Av'
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MISLI
Dobri ljudje nikoli ne govo
rijo resnice.

*

Bolj reven, kot tisti, ki ima 
malo, je tisti, ki si veliko že
li.

Za red in čistočo v AO 
skrbijo pridne roke pri nas 
zelo znanega Ignaca Urajnar- 
ja.

Ker sem prepričan, da so 
to zares ene od pridnejših 
rok, sem se odločil, da napi
šem o njem in njegovem de
lu nekaj vrstic za naš GLAS, 
kar je z premislekom tudi 
sprejel. Pogovor med nama 
je stekel, zanimalo me je, 
kaj vse obsega njegovo de
lo, koliko časa je v Satur
nusu, kje izkoristi dopust, 
ali ima kakšen konjiček, ka
ko je zadovoljen z delom in 
ali je družbeno aktiven.

Odgovor je takle: »Nerad 
govorim o sebi in delu, rad 
imam pa resnico. V Saturnu
su sem 16 leto in sem v tem 
času razumljivo pustil svoja 
najboljša leta in zdravje. Mo
je delo v Saturnusu pa je, 
da pospravljam in stiskam 
ves dober odpadni papir, po
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Okrevanci -
aktivni
odmor

V delovni organizaciji Sa
turnus vsako leto pošljemo 
okrog 60 delavcev na okre
vanje oziroma 10-dnevnl do
datno plačani dopust. Po 
lastni presoji ali po zdravni
škem nasvetu sl lahko Izbe
rejo kraj, kjer menijo, da se 
bodo najbolje počutili in od
počili.

Izbirajo lahko med dvema 
znanima letoviščema, kjer 
imamo svoje počitniške do
move. To sta zimsko rekrea
tivni center Kranjska gora in 
veli Lošinj, ki je znan zaradi 
odličnih klimatskih razmer, 
ki ugodno vplivajo na bolez
ni dihalnega sistema in kož
ne bolezni.

Okrevanci so imeli mož
nost, da so šli na ta dopust 
? celo družino, naj bo to v 
casu predsezone ali sezone.

Pri predlaganju delavcev, 
k' so resnično potrebni take- 
?a dopusta, upoštevamo kri- 
,6rije, kot so:

1- Socialno stanje.
2. Zdravstveno stanje — 

Profesionalna obolenja.
3- Zdravju škodljiva delov- 

,a T*68'3 — ekološki pogoji 
fPrah, prepih, svetloba, vibra- 

i®1 hrup, temperaturne 
^Premembe), fizično delo 
PazJa ali težja statična oziro- 

3 dinamična obremenitev).
. Leta delovne dobe vde- 

leta)1 or9anizac'ji (najmanj 3

t6iVe9n° več razmišljamo o 
J obliki okrevanja in kako 
ya|0 Popestrili. Dokazano je, 
nSal?f 'Judje ob pasivnem, 

Ktivnem počitku popolno-

občuntekSPHOČijei°- Subj1!,ktivni v da smo spočiti, gre
memK' meri na račun spre-
raij: D okolja in neaktivnosti
mgi®’ ki so pri delu maksi-
d0nUal obremenjene, v času
meni a pa Povsem razbre-
sta j6- Slaba stran dopu-
PrepJLv tem' ker 80 'iudie
Počivati u da moraJ° samoC|. k.8'1, ker so pač okrevan- 
za ka'eri okrevanci dobijo 
(morni, sPremembe klime 
Poli«;Ka ali gorska klima) 
nima, ®Petit Zato zaradi mi- 
Pridobit93 9ibanJa kaj hitro 
Odvef-n kakšen kilogram 
na t0 6 te^e. Vsekakor so 
nitvj u Ponosni in se ob vr- 
io, k-. staro okolje pohvali- 
ristii ie ta dopust ko

so se celo »po- 
,w,Tudi okolica to 

P°sledi^lbo ,žal sprejme kot 
okreva-

— .u -- pomislijo,
'Jene t„fak kilogram pridob-
ni2fna ObrPmonitm/ rtr/ia.

Ustil,
Prav,
sPre

nia. epr'iC° dobrega 
da je r. Je.m pa ne

obremenitev orga-

j* normaiSm° Prepričani, da 
Pridob^0'00’ če Po 30. letu 
i Udar »° kakšen kilogram. 
k'm ki|„ernu ni tako! Z vsa- 
Kbr®meni?ramom Povečamo 
ba| in 'f* 8r=a. ožilja, di-
iLremeninnbavl' Dodatno so 
?klepi ?!ene tudi mišice in
,e bre,me morai° nositi več-

b|°VekaPradstav|jaimo si dva 
fnako ,®nake starosti, in z 
lrtla telei„ no višino. Eden 

6Sn° težo 75 kg, drugi

100 kg; in se odpravita na iz
let v hribe. Vsekakor je tak 
izlet veliko večja obremeni
tev za tistega z večjo teles
no težo, saj bo nosil kar 
25 kg več kot prvi.

Za lažjo predstavo doma 
vzemite nahrbtnik in ga na
polnite s stvarmi tako, da bo 
tehtal 25 kg. Tak nahrbtnik v 
prvem trenutku, ko si ga na
denete na rame, še ni pre- 
težak, če bi ga pa nosili 3 
do 4 ure ali več, bi obču
tili njegovo težo. Zamislite si, 
da tako obremenitev pred
stavlja tistih 25 kg odvečne 
teže. Večja obremenitev tež
jega človeka ni samo na iz
letih, ampak se odraža tudi 
v življenju pri vsakdanjih 
opravilih.

Zato je primerno, kar sem 
že omenila v enem izmed 
člankov, da človek vsak dan 
zaužije le toliko hrane, koli
kor jo potrebuje za delo. Pri 
uživanju večjih količin hrane 
ostane vsak dan kakšnih 300 
kalorij ali pa še več neizko
riščenih, kar gre na račun 
debelosti. Za odpravljanje 
odvečnih kilogramov, ki se 
leta in leta nabirajo, ni pri
merna hitra shujševalna kura. 
Organizem moramo počasi 
prilagajati na spremembe, 
zato si raje vsak dan odtr
gajmo kakšen grižljaj, in si
cer tako, da pri obrokih hra
ne vedno pustimo malenkost 
na krožniku (žlico krompir
ja, makaronov, kruh, maščo
bo, ki jo gospodinje rade po
mažejo, kajti vse to so tiste 
odvečne kalorije). Ob dieti je 
zelo primerna in tudi korist
na športno-rekreacijska aktiv
nost. Ne le, da pomaga iz
rabljati odvečne kalorije, am
pak je predvsem koristna, 
ker krepi organizem, mišice 
in sklepe, zraven pa še po
maga, da koža po shujšanju 
ne postane mlahava, kar kazi 
estetski videz zlasti poleti, 
ko razmišljamo, kakšne ko
palke ali obleko bi oblekli, 
da bi zakrili odvečni kilo
gram teže. Zaradi ugodnih 
vplivov aktivnosti na organi
zem so mnogi strokovnjaki 
telesne kulture, športa in re
kreacije tako v svetu kot pri 
nas delali raziskave na po
dročju aktivnega odmora v 
času okrevanja.

Pri raziskavi sta sodelovali 
dve skupini ljudi. Skupini sta 
si bili enakovredni po številu, 
starosti, spolu, poklicu, teles
nih sposobnosti in obolenjih. 
Razdeljeni sta bili v kontrol
no in eksperimentalno skupi
no. Kontrolna skupina je pre
živela dopust nekako tako 
kot naši okrevanci, le da so 
imeli možnost svobodnega 
ukvarjanja s kakršnokoli ak
tivnostjo po izbiri.

Eksperimentalna skupina je 
preživljala dopust, kot so ga 
programirali strokovnjaki, in 
sicer glede na telesne spo
sobnosti udeležencev, so do
ločili aktivnosti za vsak dan 
posebej. Po preteku 10-dnev- 
nega programa so zadnji dan 
opravili meritve enako kot

Boj
proti
alkoholizmu

Zakaj žena dolga leta pre
naša alkoholičnega moža

Alkoholiki se odločajo za 
zdravljenje šele po petih, 
dvajsetih in še več letih al
koholičnega staža. V povpreč
ju so nad deset let poročeni, 
to pomeni, da žena rabi de
set let, da se osvesti do ti
ste stopnje, ko se končno 
odloči: ločitev ali zdravljenje 
moaž. V teh desetih letih mo
ra ob alkoholičnem možu 
marsikaj pretrpeti. Zapiti mož 
neredko ravna s svojo ženo 
kot s sužnjo, pa tudi otroci 
morajo prestajati največja po
nižanja.

Kaj je tisto, kar prisiljuje že
no, da toliko časa vztraja ob 
svojem možu alkoholiku. Ta
kole bi lahko razvrstili te 
okoliščine:

— eno od poglavitnih 
mnenj, ki je vsidrano v za
vesti in podzavesti našega 
človeka je pregovor: »pijanec 
se spreobrne, ko se v jamo 
zvrne.« Zaradi tega se žene 
nekako vdajo v usodo, brez
upno trpijo, pa tudi same se 
spremenijo;

— alkoholikov je pri nas 
toliko, da na različne načine 
uspešno pritisnejo na ženo, 
ki se je odločila, da se raz
veže od svojega alkoholične
ga moža. O njej govorijo, da 
je brezsrčna in nesramna; 
nič čudnega, da si je omi
slila razvezo In sedaj zapu
šča moža, ko se je revež 
zgaral; ubogi otroci, katerim 
namerava vzeti očeta itd.

V navedenih primerih se 
posebno prizadeva moževo 
sorodstvo, ki čuti, da ga bo 
dobilo na grbo, če ga bo že
na res zapustila.

— eden od razlogov je tu
di ekonomsko stanje — sta
novanjska stiska onemogoča 
večini žena alkoholikov, da 
bi ukrepala tako, da bi mo
ža z razvezanim postopkom 
prisilila na zdravljenje.

— eden od razlogov je tu
di nevednost o bistvu alko
holne bolezni, možnostih 
zdravljenja in načinih kako

alkoholika spraviti v tako 
brezizhoden položaj, da se 
bo moral odločiti za zdrav
ljenje.

Kaj se dogaja z alkoholi
kovo družino

Družina alkoholiku ne za
upa več, vedno manj zasluži 
in čedalje več zapravlja, svo
je delovne in družinske ob
veznosti zanemarja. Ženi ne 
more biti več v oporo in 
otrokom ne več za vzgled. 
Žena prepreči razsulo druži
ne tako, da vzame vajeti v 
svoje roke. Oče, ki je nekoč 
dajal družini občutek varno
sti, postane privesek družine, 
nekakšen nebodigratreba.

Kot sovražnika doživlja 
vsakogar, ki ga ogroža pri 
zadovoljevanju njegove odvis
nosti od alkoholika. Preko
merno popivanje ga privede 
do tega, da mora piti na skri
vaj, da bi pred okolico prikril 
svojo odvisnost. Občutek ne
moči in suženjstva je tako 
boleč, da ne more priznati 
sebi, kaj šele drugim, da je 
alkoholik.

Družina postopoma propa
da, težave v službi se stop
njujejo. Doma so očitki o za
pravljanju in egoizmu, prepi
ranje, razbijanje, idr. V služ
bi mu čedalje bolj jasno da
jejo na znanje, da drsi po
časi navzdol. Vse prigovore

zanika, za vse ima priprav
ljen razlog s katerim ženo, 
sodelavce in okolico prepri
ča, da lahko sam neha piti, 
če le hoče.

Ko se mu predočijo očitne 
posledice alkoholizma, se ne 
bo mogel več braniti. Takrat 
bo opisoval razne okoliščine 
toliko časa, dokler se mu ne 
bo zdela zgodba logična. Eni 
navajajo, da ne morejo de
lati tako težkega dela brez 
alkohola; da delajo v takš
nem prahu, da si morajo po
plakniti grlo, itd. Krivca za 
popivanje alkoholik vedno 
išče v drugih osebah, nikoli 
niso oni sami krivi. Eni trdi
jo, da imajo težave doma, z 
ženo, otroki, ki ne ubogajo, 
drugi spet prenesejo vso kri
vdo na nadrejenega v službi, 
ki mu dela krivico in na so
delavce, ki mu nagajajo.

Ti obrambni mehanizmi, 
katerih se zelo vešče poslu
žujejo alkoholiki, so večino
ma tako prepričljivi, da jim 
verjamejo žena in sodelavci.

Ko žena vidi, da so može
vi izgovori izmišljeni in mu 
grozi z ločitvijo, alkoholik pa 
poskuša s pritiskom in grož
njami spremeniti njeno odlo
čitev. Na ta način mu uspe 
še za nekaj časa odvrniti že
no od tega.

Po vsem tem lahko povza
memo poglavitno ugotovitev, 
da žena prenaša alkoholične
ga moža zato, ker se še ni 
povsem rešila iz spon tisoč
letne neenakopravnosti in su
ženjskega položaja. Šele svo
bodna, osveščena, ponosna 
in samozavestna žena ne bo 
prenašala alkoholičnega mo
ža in mu slepo verjela.

Socialna delavka 
Marja Sedlaček
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prvi dan. Nato so primerjali 
rezultate meritev prvega dne 
in rezultate meritev zadnjega 
dne. Po analizi rezultatov so 
ugotovili pri kontrolni skupi
ni rahlo izboljšanje telesnih 
sposobnosti, medtem ko so 
se rezultati eksperimentalne 
znatno izboljšali. Nivo funk
cionalnih sposobnosti (delo
vanje organov) in telesnih 
sposobnosti se je torej pri 
eksperimentalni skupini dvig
nil bolj kot pri kontrolni sku
pini.

Tako lahko rečemo, glede 
na podatke raznih raziskav, 
da je programiran aktivni od
mor bolj primeren in koristen 
kot pasivni odmor, saj se s 
tako obliko sposobnosti za 
normalno delo hitreje vrača
jo.

Na seminarju v Poreču sem 
opazila v hotelu ljudi v tre

nerkah z napisom Aktivni od
mor, pod tem pa ime delov
ne organizacije. Naftaplin — 
Zagreb, Varteks — Varaždin, 
Ina — Rijeka in Iskra — No
va Gorica so že delovne or
ganizacije, ki pošiljajo svoje 
delavce in delavke na okre
vanje v športno rekreacijske 
centre. V Poreču in tudi dru
god v Sloveniji in drugih re
publikah so taki centri, kjer 
imajo zdravstveni kader in re- 
kreatorje prav v te namene.

Tudi v naši delovni organi
zaciji se zavedamo koristno
sti aktivnega odmora za 
zdravje zaposlenih, zato že 
razmišljamo o taki obliki 
okrevanja. Naši okrevanci bo
do hodili na okrevanje še 
vedno v Kranjsko goro ali 
Veli Lošinj, če bomo imeli 
pogoje za izvedbo in vodenje 
raznih aktivnosti.

— - ~y---- 1—v*-~-
Menim, da se bodo okre

vanci pri taki obliki odmora 
dobro spočili in s samo ude
ležbo na odmoru prepričali 
o pozitivnih lastnostih aktiv
nega odmora. Upam, da si 
bodo pri tem privzgojili na
vado vsakdanje uporabe 
športno rekreacijskih aktivno
sti v prostem času (tenis, 
mali nogomet, odbojka, ko
šarka, kegljanje, balinanje, 
jahanje, hoja, tek, kolesarje
nje, rokomet, namizni tenis, 
pikado, plavanje in podob
no).

Vsem zaposlenim svetujem, 
da začno čim prej razmišlja
ti o uporabi aktivnosti med 
delovnm časom, v dnevnem 
počitku, tedenskem oddihu 
In letnem dopustu ter tako 
prispevati k boljšemu počut
ju predvsem pa zdravju svo
jega organizma.

E. Š.
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